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جلسهفیلترینگتلگرامبهحدنصابنرسید
 محمدعلی اسفنانی در خصوص جلسه امروز کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه اظهار کرد: گزارشی از وضعیت 
شبکه های اجتماعی در این جلسه ارائه شد و تصمیم گیری در خصوص فیلترینگ تلگرام صورت نگرفت. وی افزود: 
تعداد اعضای جلسه کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه برای رای گیری فیلترینگ تلگرام به حد نصاب نرسید  و تصمیم 
گیری در این خصوص به جلسات آینده موکول شد.اسفنانی گفت: از تعداد 13 عضو کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه 
تنها 6 نفر در این جلسه حضور داشتند و بر این اساس تلگرام فعلا فیلتر نمی شود.  گفتنی است پیش از این دادستان کل 
کشور از در دســتور کار بودن وضعیت تلگرام در جلسه امروز عصر کمیته تعیین مصادیق مجرمانه خبر داه بود .حجت 

الاسلام والمســلمین ابراهیم رئیسی دادستان کل کشــور در حاشــیه چهارمین همایش پدافند غیرعامل در جمع خبرنگاران اظهار داشت: فضای 
مجازی یک امکان بسیار خوب برای سرعت دستیابی به اطلاعات است و باید از این امکان استفاده شود. رئیسی ادامه داد: مدیریت فضای مجازی 
و شــبکه های اجتماعی به نحوی که اخلاق و فضای روانی جامعه و حریم خصوصی افراد تهدید نشــود ضرورت دارد. وی با اشاره به تشکیل شورای 
عالی فضای مجازی و کمیته های آن کفت: یکی از این کمیته ها کمیته بررسی مصادیق مجرمانه است. امروز ضرورت دارد متولی و مسئول این حوزه 
که اول خود وزارت ارتباطات و بعد شــورای عالی فضای مجازی اســت اجازه ندهند با اخلاق و فکر جامعه بازی شود. دادستان کل کشور تاکید کرد: 
حتما پخش تصاویر و صحنه های مجرمانه در فضای مجازی ممنوع اســت و وزارت ارتباطــات باید این موضوع را دنبال کند و ما کوچکترین کوتاهی 
در این حوزه نخواهیم کرد. رئیسی همچنین به جلسه امروز بعدازظهر کمیته تعیین مصادیق مجرمانه در خصوص بررسی وضعیت تلگرام اشاره کرد.

دلواپسیهادرچارچوبقانونباشد
 سخنگوی وزارت کشــور گفت: رفتارهای خلاف قانون با هیات های خارجی که با اخذ روادید و به صورت قانونی وارد 
کشور شده اند به لحاظ حقوقی و اخلاقی پســندیده نیست. حسینعلی امیری درباره سفر جک استراو به ایران و برخی 
اعتراض ها به این سفر افزود: وزارت کشور موظف است امنیت هر فردی که با اخذ روادید و به شکل قانونی وارد کشور 
می شود را تامین کند. وی ادامه داد: وقتی برای فردی روادید از مجاری قانونی صادر و به وی اجازه ورود به کشور داده 

می شود همه دستگاه های ذیربط باید به این تصمیم احترام بگذارند و خلاف قانون با آن برخورد نشود.
سخنگوی وزارت کشور، رفتارهای خلاف قانون با هیات های خارجی که مجوز ورود به کشور دارند را به لحاظ اخلاقی 

پســندیده نداست و گفت: این رفتارهای خلاف قانون به لحاظ حقوقی نیز صحیح نیست چرا که ما نسبت به آنها مسوولیت هایی داریم که این رفتارها 
در انجام وظایف ما اختلال ایجاد می کند.

امیری با بیان این که در حال حاضر در شــرایط پســاتحریم قرار داریم و هیات های زیادی به کشــور ســفر می کنند و قانون باید ملاک و معیار ما قرار 
بگیرد، خاطرنشــان کرد: فرمایشات رهبر معظم انقلاب باید برای همگان فصل الخطاب باشد و نقدها، نگرانی ها و دلواپسی ها نیز به صورت قانونی 

پیگیری و دنبال شود.
جک اســتراو وزیر امور خارجه سابق انگلیس در روزهای گذشته در سفری به ایران از شــهرهای مختلف تاریخی و فرهنگی کشورمان بازدید کرد که 

سفر وی اعتراضاتی را به دنبال داشت.

انتقاد از رسانه ملی
آیت الله مکارم شیرازی : برنامه های صداوسیما درمورد برجام از خط اعتدال خارج شد

تاکنون خیلی پیش آمده است که از صداوسیما به دلیل رویکرد سیاسی خاصش 
انتقاد شود. اما این انتقادها عمدتا از جانب اصلاح طلبان بوده است، انتقادهایی 
که صداوسیما را متهم به نگاه یک جانبه و جناحی می کند، درحالی که صداوسیما 
»رسانه ملی« اســت و به اعتقاد منتقدان باید بی طرفانه به موضوعات سیاسی 
نگاه کند. اما شاید هیچ گاه منتقدان صداوسیما به تنوع ماه های اخیر نبوده اند. 
منتقدانی از میان اصلاح طلبان و بخش بزرگی از اصولگرایان، دولت مردان و 
نمایندگان مجلس که انتقادشــان به برنامه های تلویزیون درخصوص موضوع 
مذاکرات و برجام بود. پخش مســتندهای متعدد بــا محتوایی علیه مذاکرات، 
برگــزاری میزگردهایی بــا حضور صرفــا مخالفان مذاکــرات و توافق و پخش 
مستندهایی علیه برجام پس از حصول توافق و حتی پس از تایید برجام در مجلس 
و از ســوی رهبری، موضوع این انتقادات بود. حــالا اما یکی از مراجع تقلید نیز 
در این خصوص به صداوســیما انتقاد کرده و برنامه های آن با موضوع برجام را 
جانب دارانه خوانده اســت. انتقادی که با توجه به غیرسیاســی بودن این مرجع 

تقلید، امید می رود مورد توجه مسئولان رسانه ملی قرار گیرد.

صداوسیما رعایت اعتدال را میان جناح ها داشته باشد
»باید بی طرفی صدا و ســیما در تهیه برنامه ها محفوظ باشد و این رسانه باید با 
پذیرش اصالت ها، حق کشــور، انقلاب، مقام ها و خادمین کشــور را محفوظ 
بداند، و رعایت اعتدال را در میان جناح ها داشته باشد«. این سخنان شب گذشته 
آیت الله مکارم شــیرازی در دیدار با رئیس مرکز پژوهش و سنجش افکار صدا و 
سیما  است. این مرجع تقلید با اشاره به اینکه برخی از صدا و سیما شکایت هایی 
را در مورد بعضی مســائل مطرح می کنند، تصریح کرد: »من خودم هم برخی 
برنامه ها را در مورد مساله برجام گوش می دادم، دیدم یک کمی از خط اعتدال 
خارج و یک جانبه شد«. وی با بیان اینکه شاید در این امر قصد و غرضی نبوده، 
تاکید کرد که ضرورت دارد صدا و ســیما به این نکته توجه داشته باشد، چراکه 
گاهی در سطوح بالای صدا و ســیما خبری نیست، ولی در سطوح پایین افکار 

خودشان را در برنامه ها اعمال می کنند. 

صداوسیما با مستندهایش مرتب از پشت به سربازان خط 
مقدم مذاکرات کتک می زد 

از میان تیم مذاکره کننده نیز این ســید عباس عراقچــی بود که چند باری به 

صداوســیما درخصوص نحوه پرداختن به برجام انتقاد کرد. عراقچی پس از 
مذاکرات لوزان گفت: »برخی دوستان در صدا و سیما، پس از قرائت متن از 
ســوی دکتر ظریف پس از مذاکرات لوزان، در اصالت ترجمه تشکیک کردند 
که آیا متن آقــای ظریف همان متن خانم موگرینی اســت؟. این اتفاق باعث 
تعجب ما شــد. وقتی متنی به دو زبان ارائه شــود، این گونه نیست که طرفین 
مقابل ما نســبت به آن بی توجه باشــند و آنان نیز مترجم هایی دارند. ما نیز با 
جابه جایی ترجمــه، اعتبار خود را نزد طرفین مذاکره کننده و مردم، خدشــه 

دار نخواهیم کرد«. 
اما انتقــاد تند عراقچی در یکی از جلســات کمیســیون برجام بــود که از صدا 
و ســیما هم پخش شــد. او در میانه یکی از جلســات با انتقاد از مســتندهایی 
که این رســانه پخــش می کرد، گفت: »این قــدری که صدا و ســیما برای این 
موضــوع، موضوعی کــه هنوز تمام نشــده و در جریان اســت مصاحبه و فیلم 
و مســتند  پخش کرده... وســط مذاکره مســتند »شــطرنج با گرگ ها« پخش 
کــرد، یعنی مذاکــره کنندگان مــا این قدر خرند کــه رفتند با گرگ ها شــطرنج 
بــازی می کنند. ببخشــید من این طــور صحبت می کنم، چــون این ها همه 
احساسی بود که به تیم منتقل می شد. یعنی شما سربازانی را خط جلو فرستاده 
بودیــد که مرتب از پشــت کتک می خوردنــد«. در این هنگام صــدای یکی از 
نماینــدگان می آید کــه توجیه می کند مقصود کار ســختِ مذاکــره کنندگان 
 بوده اســت که عراقچی پاســخ می دهد: »نه ... شــطرنج با گرگ ها یعنی شما 

یه خرده عقلت کمه!«.

صداوسیما به دوگانه سازی های خود پایان دهد
اما در کنار برنامه ها و میزگردها و مستندهایی که صداسیما پخش می کرد و مورد 
انتقاد بود، قطع پخش جلسات کمیسیون ویژه برجام نیز یکی از مواردی بود که 
انتقادات به این رسانه را درخصوص مسئله برجام به اوج خود رساند. موضوعی که 
به ویژه مورد انتقاد نمایندگان مجلس قرار گرفت تا جایی که نمایندگان موضوع 
طرح تحقیق و تفحص از صدا و سیما مطرح کردند. اما قطع پخش این جلسات 
دقیقا هم زمان بود با پایان حضور سعید جلیلی در این کمیسیون. موضوعی که 
با انتقاد شدید نائب رئیس مجلس نیز روبه رو شد که صدا و سیما را به جانب داری 
از تیم مذاکره کننده قبلی متهم کرده و گفته بود دوربین های صداوسیما تا وقتی 

سعید جلیلی در شرکت می کرد، حضور داشتند.

پخش برنامه ای علیه برجام، آن هم درست در شب قبل از روزی که مجلس باید 
برجام را بررســی می کرد، اعتراض علی مطهری را نیز درپی داشــت. مطهری 
این اقدام صداوسیما را »فضا سازی« خواند و آن را خلاف اصل بی طرفه رسانه 

ملی عنوان کرد. 
پــس از تاییــد برجام نیز رویه صداو ســیما تغییــری نکرد، موضوعــی که مورد 
انتقاد رمضان شــجاعی کیاســری نماینده مجلس و عضو شــورای نظارت بر 
صدا و ســیما قرار گرفــت. او در یادداشــتی در روزنامه ایران نوشــت: »با نامه 
اخیــر و فصل الخطاب رهبر معظــم انقلاب و تأیید مشــروط برجام از ســوی 
ایشــان، صدا و ســیما باید به برنامه ســازی ها و دوگانه ســازی های خود پایان 
 بدهد و همگان بویژه رســانه ملی باید کمک کنند تا در شــرایط فعلی، برجام در 

مسیر اجرا پیش رود«.

صداوسیما در جایگاه اپوزیسیون نسبت به دولت عمل می کند
دولت یازدهم اما به جز موضوع برجام تاکنون چندین بار از صداوســیما انتقاد 
کرده است. تیزترین این انتقادات را سال گذشــته یونسی دستیار ویژه رئیس 
جمهور عنوان کرد. یونســی گفت: »متاسفانه صدا و ســیما در جایگاه رسانه 
اپوزیسیون نسبت به دولت عمل می کند. این در حالی است که جایگاه رسانه 
ملی، جایگاه یک رسانه اپوزیسیون نیست«. وی تصریح کرد که دولت نسبت 
به رفتار صدا و سیما در قبال دولت نقدهای جدی دارد و شخص رئیس جمهور 
و ارکان دولت هم منتقد رفتارها و عملکرد صدا و سیما در قبال دولت هستند. 
دستیار ویژه رئیس جمهور برای مثال با انتقاد از عملکرد صدا و سیما در مورد 
برنامه های تبلیغی انصراف از یارانه ها گفت: »عملکرد صدا و سیما در موضوع 
انصراف از یارانه ها کاملا جهت دار بود. اینها وقتی دلشان می خواهد فضا را 
چنان آمــاده می کنند که جامعه با تمام وجود پــای کار می آید و وقتی هم که 
مایل به همراهی با موضوعی نیستند طوری عمل می کنند که باعث واکنش 

منفی مردم می شوند«. 
معاون سیاســی و قائم مقام وزیر کشور، نیز تیرماه امســال با انتقاد از عملکرد 
صداوسیما و انتخاب گزینشی اخبار در انعکاس اخبار دولت گفت: »این رسانه 
گاه با برجسته کردن یک موضوع حاشیه ای و بزرگنمایی آن در حق دستگاه اجرا 
کم لطفی می کند و این در حالی اســت که به سادگی از خدمات شاخص دولت 

یازدهم عبور کرده و خدمات دولت را نادیده می گیرد«. 

واکنش روزپیگیری روز 

تغییرات اخیر با نظر وزارت کشور نبود
رئیس ستاد انتخابات کشور تاکید کرد: تغییرات اخیر انجام شده در سطح مدیران ستادی استانداری ها به دور از نظر وزارت کشور بوده و تغییرات از حقوق اصلی استانداران و معاونان آنان در بدنه استانداری ها 
است و نباید این موضوعات سیاسی تلقی شود. محمدحسین مقیمی ر حاشیه اجلاسیه منطقه ای رؤسای ستادهای انتخابات شمال کشور در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: امسال 2 انتخابات مهم داریم 
و تلاش می کنیم انتخابات مجلس خبرگان رهبری و مجلس شــورای اســلامی به صورت شکوهمند و با حضور حداکثری مردم برگزار شــود. وی افزود: تغییرات اخیر انجام شده در سطح مدیران ستادی 
اســتانداری ها به دور از نظر وزارت کشور بوده و تغییرات از حقوق اصلی استانداران و معاونان آنان در بدنه استانداری ها اســت و نباید این موضوعات سیاسی تلقی شود. قائم مقام و معاون سیاسی وزیر 
کشور با اشاره به اینکه 25 فرآیند برای برگزاری انتخابات اسفند 94 طراحی شده است، تصریح کرد: به غیر از فرآیند شمارش آرا و رأی گیری که فعلًا قرار است به صورت دستی برگزار شود 23 فرآیند 
دیگر به صورت الکترونیکی انجام خواهد شــد. مقیمی با بیان اینکه در انتخابات نهمین دوره مجلس شــورای اسلامی در 14 حوزه انتخابیه انتخابات به صورت آزمایشی الکترونیکی برگزار شده 

است، گفت: وزارت کشور تجربه خوبی در برگزاری آزمایشی انتخابات به صورت الکترونیکی داشته و امیدواریم برای این دوره بتوانیم در حوزه انتخابات الکترونیکی گام های مؤثری برداریم.

سیاسی

جلسهایبرای
بیانپشتپردهها

این جلســه به درخواست 
ز  ا محــدودی  تعــداد 
نماینــدگان از طیف های 
مختلف برگزار شد، تعداد 
نمایندگان شــرکت کننده 
در این جلســه حدود 25 
نفر بود که صورت انتخابی 
از طرف گروه هماهنگ کننده برگزیده شــده بودند، 
و افراد تاثیر گذار از همــه طیف های مجلس در آن 

حضور داشتند.
در هفتــه های اخیر و بعد از پیام رهبری مســائلی از 
ســوی برخی افراد طرح شــد ، در حالــی که ما فکر 
مــی کردیم صحبت های ایشــان فصــل الخطاب 
خواهــد شــد امــا ایــن صحبت هــا باعث شــد که 
شــکاف در جامعه نه تنها کم نشــود بلکه بیشتر هم 
 بشــود بنابر این با درخواســت نماینده ها این جلسه

 تشکیل شد.
در جلســه ای که با حضور رئیس مجلس برگزار شد 
بیشــتر به بررســی ابعاد قضیه و آنچه که از گذشته 
تا حــال اتفــاق افتــاده بــود پرداختیــم. همچنین 
ابعاد نقشــی کــه رئیس مجلــس در رونــد تصویب 
برجــام ایفــا کرد روشــن شــد. لاریجانــی مطالبی 
را از رونــد برجــام بخصوص از دوســال گذشــته و 
 پشــت پرده هــا و واقعیت هــای موجود را آشــکار 

کردند.
ایــن موضوعــات نشــان داد کــه لاریجانــی تا چه 
اندازه از خودگذشــتگی نشــان داده اســت و برای 
منافع ملی صبورانه ســکوت کرده اســت در حالی 
که دیگــران به راحتی به وی جســارت مــی کنند، 
این مطالب بســیار مهم بود و روشــن شــد علیرغم 
اطلاعاتــی زیادی که ایشــان از برخی افــراد دارند 
 ســکوت کرده انــد و همین ها علیه وی جو ســازی

 می کنند.
طرحی که مجلس داد را نیز لاریجانی در این جلسه 
تشــریح کرد و اعلام کرد که چه لغزشگاههایی را در 
طول مســیر دیده بود و چگونه از وقــوع دوباره آنها 
جلوگیــری کرده اســت، در این جلســه تاکیدی که 
رهبــری بر این طرح داشــتند نیز بــرای نمایندگان 

روشن تر شد.
این جلســه برای افراد این را روشــن کــرد که برخی 
هــا که بعضی بــد اخلاقی هــا را از خود نشــان می 
دهنــد اگــر بنا باشــد این پشــت پــرده ها منتشــر 
شــود دیگر قــادر بــه ادامه حیــات سیاســی خود 
نخواهند شــد، چرا که در این کشور حیات سیاسی 
 بســتگی بر اخــلاق دارد و این افــراد از آن بی بهره 

هستند.
اگر این بحث هــا خاتمه پیدا کند و جــو هم افزایی 
ایجاد شــود ما همه به آن احترام می گذاریم اما اگر 
این گونه نشود حتما به رئیس مجلس فشار خواهیم 
آورد تا گوشه ای از این پشت پرده ها را اعلام کنند تا 
مردم از جریانات و گروه ها اطلاع پیدا کنند و سپس 

تصمیم بگیرند.
لــذا باید در شــرایط موجود بایــد از تمــام جدال ها 
دســت برداریم و با یکدیگر لج بــازی نکنیم چرا که 
ممکن اســت هم بــه خود و هم به کشــور آســیب 
برســانیم، بایــد اختلافــات را کنــار بگذاریــم و با 
 هم افزایــی هر چه بیشــتر در جهت رشــد کشــور 

گام برداریم.

یادداشت

منصوری آرانی


